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هادی طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان گفت: در 
قانون جدید عنوان ردصلاحیت حذف شده است، ما الان 
با سه عنوان تأییدصلاحیت، عدم تأییدصلاحیت و عدم 
احراز مواجه هستیم و این هم یکی از اصلاحات جزئی 

قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی است.
سخنگوی شورای نگهبان گفت: قانون شفافیت و نظارت بر تأمین 
مالی فعالیت های انتخاباتی مصوب ســال ۹۸ که در انتخابات قبلی 

فرصت اجرا نیافت، در انتخابات پیش رو باید مبنای عمل باشد.
مشروح گفتگوی مهر با هادی طحان نظیف، عضو حقوقدان شورای 
نگهبان که چند سالی است سخنگویی این شورا را هم بر عهده دارد، 

به شرح زیر است:
مقام معظم رهبری ابتدای امسال تاکید فرمودند که ۴ 
مؤلفه »مشارکت، امنیت، سلامت و رقابت انتخابات« در 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان به 
نحو احسن از سوی متولیان امر برگزاری انتخابات مورد 
دقت نظر قرار گیرد. شورای نگهبان چه برنامه ای برای 

توجه به این مولفه ها دارد؟
اساساً این چهار راهبردی که ابتدای سال مقام معظم رهبری بر آن 
تاکید فرمودند، مواردی است که باید مورد توجه همه دست اندرکاران 
انتخابات باشد و هر دستگاهی که در حوزه انتخابات وظیفه دارد، باید در 
جهت تحقق این راهبرد ها تلاش کند. برخی از دستگاه ها ممکن است 
در تحقق راهبردی نقش پررنگ تر و جدی تری داشته باشند و برخی 
از دســتگاه ها هم ممکن است نقش کمرنگ تر یا فرعی تری داشته 
باشند، اما به هر حال همه دستگاه های مرتبط با انتخابات در این زمینه 
مسئولیت دارند. برای شورای نگهبان هر ۴ راهبرد مربوط به انتخابات 
مهم اســت و آنچه در توان داریم، بــه کار می گیریم و برنامه ریزی 

می کنیم تا کار ها به نحو شایسته انجام شود.
شورای نگهبان به طور مشخص چه برنامه ای برای 
تحقق مؤلفه افزایش مشــارکت در انتخابات پیش رو 

دارد؟
عوامل مختلفــی در برگزاری یک انتخابات خوب دخیل اســت؛ 
شکی نیست که در این زمینه باید دستگاه های برگزارکننده انتخابات 
هماهنگی کافی را با هم داشته باشند مثلًا باید تدابیری شود تا فرایند 
اخذ رأی از مردم در روز انتخابات به سهولت انجام شود و با اشکالی 
مواجه نشود. نسبت به این موضوع باید هماهنگی هایی از همین ایام 
انجام داد لذا ما از ابتدای سال چندین جلسه با دستگاه های مرتبط با 
انتخابات برگزار کرده ایم و در این جلسات سعی بر آن بوده است که 

هماهنگی های لازم بین دستگاه ها فراهم شود.
این جلسات عمدتاً حول چه مباحثی بود؟

این جلسات بیشتر با رویکرد آسیب شناسانه بوده است به این معنا که 
سعی کرده ایم، راجع به مشکلات ادوار قبلی انتخابات بحث و تبادل نظر 
کنیم و تاکیدمان بر این بوده که تدبیر کنیم تا در انتخابات پیش رو این 
آسیب های ولو جزئی، پیش پای مردم نباشد؛ لذا به دنبال آن هستیم 

که انتخابات اسفند ماه با سهولت بیشتری برگزار شود.
فارغ از مسئولیت هایی که دست اندرکاران انتخابات 
دارند، به نظر شما چه عوامل یا مسائل دیگری در افزایش 

میزان مشارکت مردم در انتخابات اثرگذار است؟
هم دستگاه های مختلف وظیفه دارند درباره این ۴ راهبرد مورد توجه 
رهبر انقلاب برای انتخابات اقدام کنند و هم مسائل مختلفی از جمله 
بحث معیشتی مردم در این موضوعات اثرگذار و دخیل است که باید 
مورد توجه دست اندرکاران و مسئولان باشد. برای مثال، بحث های 
اقتصادی و معیشتی مردم و وعده هایی که مسئولان می دهند و بر 
اســاس آن رأی می گیرند، مورد توجه مردم اســت و آنان را ترغیب 
می کند که پای صندوق هــای رأی بیایند و نقش ایفا کنند که این 

موضوع هم باید مدنظر باشد.
برخی از افراد می گویند طرح اصلاح قانون انتخابات 
مجلس شورای اسلامی عجولانه تصویب شد و تأثیری 

بر فرایند ثبت نام ها ندارد. آیا اینگونه است؟
بحث اصلاح قانون انتخابات سال هاست مطرح است و در این سال ها 
تقریباً همه دستگاه هایی که درگیر انتخابات بودند و دست اندرکاران 
حوزه انتخابات، آسیب ها و اشکالاتی را که در مقام عمل با آن مواجه 
بودند، مدام مطرح می کردند. قانون انتخابات مجلس بر اساس تاریخ 
تصویب، مصوب ۲۴ سال قبل یعنی برای سال ۷۸ است البته از نظر 
برخی، اساس این قانون مربوط به دهه ۶۰ یعنی مربوط به ۴۰ سال 
قبل اســت لذا با این قانون نمی توانیم انتخاباتی با شرایط روز برگزار 
کنیم؛ لذا مدت هاست بحث اصلاح قانون انتخابات مطرح است و نقطه 
عطف این موضوع هم ابلاغ سیاست های کلی انتخابات از سوی مقام 
معظم رهبری است که حدود هفت سال قبل صورت گرفت و پس از 
آن تاکنون مجالس و دولت های مختلف آمدند و رفتند، ولی خروجی 
ملموسی در این باره نداشتند تا اینکه اخیراً مجلس شورای اسلامی 
طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس را تصویب کرد و به نتیجه رساند. 

البته ما علاقه مند بودیم که خیلی زودتر اصلاح قانون انتخابات به نتیجه 
برسد و همچنین جامع تر باشد و همه ابعاد سیاست های کلی انتخابات را 

دربرگیرد، اما همین تلاش را هم قابل تقدیر می دانیم.
یکی از ویژگی های قانون جدید انتخابات مجلس شورای اسلامی 
این است که زمان ها توسعه پیدا کرده، یعنی همان زمانی که مربوط به 
بررسی صلاحیت ها از سوی هیئت اجرایی، هیئت های نظارت استانی 

و شورای نگهبان بود، مقداری توسعه پیدا کرده است.
آیا منظور شــما از افزایش زمان بررســی صلاحیت 
داوطلبان از زمان پیش ثبت نام انتخابات لحاظ می شود؟ 
یعنی بررسی صلاحیت ها از بعد از پایان زمان پیش ثبت 

نام انتخابات مجلس آغاز می شود؟
مرحله پیش ثبت نام مجزا از این زمانی اســت که ما برای بررسی 
صلاحیت ها داریم. زمان بررسی صلاحیت ها از سوی نهاد های نظارتی 
را در مرحله پیش ثبت نام لحاظ نمی کنیم، چرا که در پیش ثبت نام 
بررسی صلاحیت انجام نمی شود، بلکه برخی از دستگاه ها باید درباره 
استعلام شرایط عینی و شکلی به متقاضیان پاسخ دهند و اگر مشخص 
شود که این افراد شرایط اولیه را دارند، می توانند ثبت نام نهایی خود را 

برای انتخابات مجلس شورای اسلامی انجام دهند.
پیش ثبت نام یک زمان مستقل دارد و از ۱۶ مرداد ماه که آغاز شده تا 
یک هفته ادامه دارد و حدود دو ماه فرایند آن طول می کشد. پس از این 
مرحله یعنی از ۲۷ مهر ماه ثبت نام نهایی آغاز می شود و باز تا یک هفته 
ادامه دارد و از آن مقطع به بعد دستگاه هایی مثل هیأت های اجرایی و 
نظارت و در نهایت شورای نگهبان درگیر می شوند و توسعه زمانی را 
در آنجا داریم که نسبت به ادوار گذشته افزایش یافته است. ما پیش 
ثبت نام را یک اعلام آمادگی می دانیم که افراد بیایند و اطمینان حاصل 

کنند که شرایط شکلی و عینی لازم را برای ثبت نام اصلی را دارند.
هدف از در نظر گرفتن مرحله پیش ثبت نام در اصلاح 

قانون انتخابات مجلس چه بود؟
پیش ثبت نام در اصلاحیه قانون پیش بینی شــده و این اولین بار 
است که در انتخابات مجلس »پیش ثبت نام« انجام می شود و البته با 
استقبال مردم هم مواجه شده است. ما در این مرحله با داوطلب مواجه 
نیستیم، بلکه با متقاضیانی مواجه هستیم که باید مدارک خود را در 
سامانه بارگذاری کنند و سپس از سوی نهاد های ذیربط صحت سنجی 
می شود. برای مثال، ممکن است وزارت علوم مدرک یک متقاضی را 
معتبر نداند که در نتیجه این فرد نمی تواند ثبت نام نهایی خودش را 
انجام دهد. ما شنیدیم در همین ایام هم برخی از افرادی که پیش ثبت 
نام انتخابات مجلس را انجام دادند، مدرک کارشناسی ارشد نداشتند و 
با مدارک پایین تر پیش ثبت نام کردند. فلسفه پیش ثبت نام انتخابات 
مجلس شورای اسلامی همین است که متقاضیان صحت سنجی 
می شوند و به آنان پاسخ داده می شود و مشخص می شود که می توانند 

ثبت نام اصلی انجام دهند یا خیر.
پیش ثبت نام انتخابات مجلس درباره موضوعات شکلی و عینی 
مانند مدرک تحصیلی، سن و خدمت نظام وظیفه و عدم سو پیشینه 
در محکومیت های ذکر شــده در قانون از سوی متقاضیان انتخابات 
مجلس شورای اسلامی است. ما در این مرحله به بررسی صلاحیت ها 
ورود نمی کنیم و مبنای ما ثبت نام نهایی انتخابات مجلس شورای 
اسلامی است، چرا که اساساً ثبت نامی در این مرحله به عمل نیامده 
است، بلکه یکسری شرایط عینی و شکلی باید در مرحله پیش ثبت 
نام طی شود و اگر صحت سنجی شود و داوطلبان در این مرحله پاسخ 
مثبت دریافت کنند، ثبت نــام اصلی از آنان به عمل می آید. در ادوار 
قبلی انتخابات شاهد بودیم بعضاً افرادی ثبت نام می کردند و بعد از 
انتخابات مشخص می شد مدرک تحصیلی آنان مورد پذیرش برخی 
از دستگاه های تخصصی از جمله وزارت علوم نیست. آنان کلی هزینه 
و تبلیغات می کردند و بعد از انتخابات مشخص می شد مدرکشان مورد 
تأیید مرجع تخصصی یعنی وزارت علوم قرار نگرفته است. یا فرض 

کنید افرادی در انتخابات ثبت نام می کردند که محکومیت هایی داشتند 
که مانع ثبت نام آنان بود و برای رفع این مسائل مرحله پیش ثبت نام 
در قانون آمد تا دیگر به دلیل ایرادات شــکلی برای مثال در مدارک 

تحصیلی داوطلبان، مُهر ردصلاحیت روی پیشانی آنان زده نشود.
بعد از اتمام ثبت نام نهایی هم دستگاه هایی که در قانون پیش بینی 
شده است مانند هیئت اجرایی، هیئت های نظارت استانی و در نهایت 
شورای نگهبان به عنوان مرجع تجدیدنظر نهایی، به بررسی صلاحیت 

داوطلبان انتخابات مجلس ورود می کنند.
معمولاً نهاد های نظارتی و شورای نگهبان در ادوار قبلی 
می گفتند بررسی صلاحیت داوطلبان انتخابات مجلس در 
زمان کم کار دشواری است. در اصلاح قانون انتخابات 

مجلس برای رفع این مشکل چه تدبیری شد؟
بحث زمان بندی های انتخابات بسیار مهم است، چرا که واقعیت این 
است در کشور ما تعداد ثبت نام کنندگان انتخابات بسیار زیاد است، به 
گونه ای که در سال ۹۸، ۱۶ هزار نفر برای انتخابات مجلس شورای 
اسلامی ثبت نام کردند و بجز هیئت اجرایی، هیئت های نظارت استانی 
که هریک مهلت هایی برای رسیدگی داشتند، شورای نگهبان باید 
بررســی های خود را ظرف ۲۰ روز انجام می داد که کار دشواری بود 
و زمان بررسی صلاحیت ها باید افزایش پیدا می کرد. زمان بندی قانون 
انتخابات مجلس شاید در زمانی که تصویب شده بود، منطقی بود، اما 
لازم بــود افزایش یابد که مجلس در اصلاح قانون انتخابات به این 
موضوع توجه کرد. قانون جدید انتخابات مجلس شــورای اسلامی 
چنیــن مواردی را در خود پیش بینی کرده، برای مثال درباره تبلیغات 
انتخاباتی، تخلفات انتخابات و مواردی از این دست به روزرسانی هایی 

پیش بینی کرده است.
تبلیغات انتخاباتی در کشور ما چه سازوکاری دارد و در 

کجا نظارت و کنترل می شود؟
ســال ۹۸ قانونی درباره شفافیت منابع مالی کاندیدا های انتخابات 
مجلس شورای اسلامی تصویب شد و در همان مرحله اول شورای 
نگهبان آن را تأیید کرد و حتی رفت و برگشتی هم با مجلس نداشت. 
آن قانون جزو معدود اقداماتی بود که در آن زمان و در راستای اجرای 
سیاست های کلی انتخابات به تصویب رسید، اما فرصت اجرا پیدا نکرد؛ 
علتش این بود که آن مصوبه مربوط به بهمن سال ۹۸ و نزدیک به 

انتخابات مجلس یازدهم بود، اما عملًا فرصت اجرا پیدا نکرد.
آیا این قانون در انتخابات پیش رو اجرا می شود؟

ما در جلساتی که از ابتدای سال داشتیم، به مسئولان وزارت کشور 
متذکر شدیم که قانون شفافیت و نظارت بر تأمین مالی فعالیت های 
انتخاباتی در انتخابات مجلس شورای اسلامی، قانون جاری کشور 
اســت و در انتخابات پیش رو باید مبنای عمل باشد و از الان برای 

اجرای آن باید تمهیدات لازم را فراهم نمود.
برای نظارت بر تبلیغات انتخابات مجلس در فضای 

مجازی چه سازوکاری اندیشیده شده است؟
در دوره های اخیر انتخابات قابل مشاهده است که تبلیغات به دلایل 
مختلف از جمله هزینه کمتر و اثرگذاری بیشتر، از فضای حقیقی و 
فیزیکی بیشتر به فضای مجازی منتقل شده، این در حالی است که 
ما حکم خاصی در حوزه فضای مجازی در قانون انتخابات مجلس 
شورای اسلامی نداشــتیم و علتش آن بود که این قانون زمانی که 
تصویب شد، فضای مجازی و شبکه های اجتماعی به صورت فعلی 
وجود نداشت و توسعه پیدا نکرده بود. بر این اساس، در طرح اصلاح 
قانون انتخابات مجلس به روزرســانی هایی درباره احکام تبلیغات و 

تخلفات داوطلبان انتخابات مجلس شده است.
به طور مشخص بفرمائید که برای نظارت بر تبلیغات 

چه اقدام جدیدی انجام شده است؟
در اصــلاح قانــون انتخابات مجلس، »هیئت بررســی تبلیغات 
انتخاباتی« پیش بینی شده و برخی از جرایم هم به روزرسانی شده است 

تا خلأ هایی را که با آن مواجه بودیم، مرتفع شود. بنده اصلاح قانون 
انتخابات مجلس شورای اسلامی را به روزرسانی این قانون متناسب با 
شرایط و اقتضائاتی که با آن مواجه هستیم، می دانم. شاید بتوان گفت 
که در اصلاحیه اخیر قانون انتخابات مجلس فقط مرحله پیش ثبت نام 
از ابتکارات این قانون باشد و مابقی آن به روزرسانی قانون است، چرا 
که شرایط جامعه ما تغییر کرده و قانون هم متناسب با آن ها باید تغییر 
می کرد. برای مثال، زمانی که تعداد ثبت نام کنندگان انتخابات افزایش 
می یابد، زمان بررسی صلاحیت داوطلبان هم باید توسعه یابد. یا اینکه 
زمانی که در حوزه تبلیغات در فضای مجازی با مسائلی مواجه هستیم، 
باید در قانون سازوکاری برای نظارت و ساماندهی آن پیش بینی شود و 
این ها مواردی است که لازم بود مدنظر قرار گیرد که در اصلاح قانون 

انتخابات مجلس شورای اسلامی مورد توجه قرار گرفت.
ممکن است در نظر گرفتن مرحله پیش ثبت نام باعث 

کاهش ردصلاحیت ها شود؟
در وهلــه اول ذکــر این نکته مهم اســت که طبــق قانون باید 
دستگاه هایی، چون سازمان ثبت احوال، نیروی انتظامی، وزارت علوم 
و قوه قضائیه ظرف زمان یک ماه پاسخ استعلامات درباره متقاضیان 
انتخابات مجلس را دهند تا افراد تعیین تکلیف شوند. اگر این نهاد ها 
در زمان قانونی پاســخ ندادند، حتی قانون مجازات هایی را برای آنان 
در نظر گرفته شده از باب اینکه حقی از مردم تضییع نشود. البته اگر 
دستگاه های مذکور پاسخ ندهند، داوطلبان می توانند ثبت نام اصلی خود 
را انجام دهند و حق ثبت نام برای آنان باقی می ماند. به نظر می رسد 
اگر این فرایند پیش ثبت نام به خوبی طی شود، دیگر ما در بررسی 

صلاحیت ها نسبت به این موارد مشکلات کمتری داشته باشیم.
برخی از افراد و جریان های سیاسی این روز ها بیانیه 
می دهند و می گویند که اصلاحیه قانون انتخابات مجلس 
شــورای اسلامی با نگاه سیاسی انجام شده و با هدف 
مهندسی انتخابات است. در این باره چه صحبتی دارید؟
بنده مصوبه اصلاح قانون انتخابات مجلس را با مصادیقی که توضیح 
دادم، در راســتای حقوق مردم و داوطلبان می دانم. زمانی که شورای 
نگهبان زمان کافی برای بررسی داشته باشد اگر نکته ای درباره داوطلبی 
وجود داشــته باشد با آن فرد مطرح می شود، ادله و دفاعیاتش شنیده 
می شــود و احیاناً مستنداتی را برای شورا می آورد. البته این کار ها در 
ادوار گذشــته انتخابات هم انجام می شد، اما در یک زمان کوتاه و در 
تنگنای زمانی انجام می شــد و ما در آن ایام به صورت شبانه روزی 
بررســی صلاحیت ها را انجام می دادیم، اما مدام این نگرانی وجود 
داشــتیم که حقی از افراد تضییع نشود. کار بررسی صلاحیت ها باید 
در یک چارچوب منطقی و زمان مناسب انجام شود، لذا اصلاحاتی در 
قانون انتخابات مجلس در راستای حقوق مردم و داوطلبان به تصویب 

رسید و تبدیل به قانون شد.
در اصلاح قانون انتخابات مجلس وظیفه ای هم برای 
شورای نگهبان در نظر گرفته شده است که باید دلایل 
ردصلاحیت را به افراد به صورت مکتوب ارائه دهد. این 
موضوع چه تغییری نسبت به دوره های قبلی انتخابات 

کرده است؟
قبلًا هم این موارد وجود داشته، اما در این اصلاحیه شفاف تر نسبت 
به این موضوعات پرداخته شده است. در ماده ۳۰ این مصوبه به صورت 
شفاف آمده است که حق دانستن دلایل و ارائه دفاعیات و توضیحات 

داوطلب در مراحل بررسی لازم است لحاظ شود.
برخی از افراد و گروه های سیاسی هم ممکن است در 
آســتانه انتخابات سیاه نمایی کنند و بگویند که اگر در 
انتخابات ثبت نام کنیم، شورای نگهبان ما را ردصلاحیت 

می کند. چه پاسخی به این ادعا ها دارید؟
شورای نگهبان نگاه حزبی، سیاسی و جناحی به افراد و جریان های 
سیاسی ندارد و ما در انتخابات از حضور همه سلایق که در چارچوب 
قانون باشند، استقبال می کنیم و حضور آنان در انتخابات را فرصتی 

برای حل مشکلات کشور می دانیم.
شورای نگهبان در بررسی صلاحیت ها به جناح سیاسی افراد نگاه 
نمی کند. از زمان پیروزی انقلاب اسلامی ایران تاکنون انتخابات های 
متعددی برگزار کردیم که جریانات سیاسی مختلف با همین شیوه از 
صندوق های رأی بیرون آمدند و به مردم خدمت کردند و بعضاً جای 
خودشان را به گروهی کاملًا متفاوت دادند. ما در ادوار مختلف دیدیم 
که مجلسی رفته و مجلس دیگری با رویکردی سیاسی کاملًا متفاوت 
روی کار آمده است، یا دولتی رفته و دولت بعدی کاملًا به لحاظ سیاسی 
از قبلی متفاوت بوده است؛ لذا مبنای ما در شورای نگهبان قانون است و 
نگاه حزبی، سیاسی و جناحی به اشخاص و گروه ها و جریانات نداریم و 

مبنای عمل ما همواره قانون بوده، هست و خواهد بود.
معمولاً در آســتانه هر انتخاباتــی برخی گروه های 
سیاسی شروع می کنند به اظهارنظر های مختلف راجع 
به صلاحیت و عدم صلاحیت نامزد های احتمالی و احیاناً 
برای شورای نگهبان پیشاپیش تعیین تکلیف می کنند. 

این مباحث اساساً قابل طرح است یا خیر؟
ما صلاحیت داوطلبان را در هر دوره ای مجدداً بررسی می کنیم، یعنی 
همه افرادی که در انتخابات ثبت نام می کنند از جمله نمایندگان فعلی 
مجلس، نمایندگان ســابق مجلس و افرادی که برای اولین بار ثبت 
نام می کنند، از سوی شورای نگهبان صلاحیت آنان مورد رسیدگی 
قرار می گیرد. ممکن اســت فردی ردصلاحیت شده باشد و یک بار 
دیگر تأییدصلاحیت شود و برعکس؛ نسبت به ردصلاحیت فردی که 
قبلًا تأیید صلاحیت شده است باید این توضیح داده شود که بالاخره 
ممکن است بعد از مسئولیت گرفتن، اعمال و رفتاری از افراد سر بزند و 
با ردصلاحیت مواجه شوند و برعکس آن هم امکان پذیر است. یعنی 
نسبت به کسانی که قبلًا ردصلاحیت شده بودند و الان تأیید می شوند، 
چراکه ممکن است تغییری در وضعیت آن فرد ایجاد شده باشد. برای 
مثال ممکن است فردی محکومیت داشته باشد در پرونده خود و بعد 
حکم برائت بیاورد و به دلیل این تغییری که در وضعیت این فرد ایجاد 
شده، شورای نگهبان هم وضعیت قبلی آن فرد را تغییر می دهد. این 
موارد نقاط قوت قانون ماست و نشان می دهد که حقوق افراد برای 
قانون گذار مهم است که چند مرحله را برای اتقان بیشتر در نظر گرفته 
است. البته در قانون اخیر عنوان ردصلاحیت حذف شده است ما الان 
با سه عنوان تأییدصلاحیت، عدم تأییدصلاحیت و عدم احراز مواجه 
هستیم و این هم یکی از اصلاحات جزئی قانون انتخابات مجلس 

شورای اسلامی است.
از لحاظ سیاســی چطور؟ ممکن اســت فردی در 
سال های گذشــته به دلیل مواضع سیاسی خاصی که 
داشته ر د صلاحیت شده باشد، آیا ممکن است این فرد 

این بار تأیید صلاحیت شود؟
ما از خودمان چیزی به قانون اضافه نمی کنیم و از قانون هم چیزی 
کم نمی کنیم. قانون برای انتخابات مجلس شورای اسلامی و سایر 
انتخابات شرایط و موانعی را ذکر کرده است که هر فردی که تأیید و 
احراز صلاحیت می شود، باید آن شرایط را که در قانون ذکر شده است 
داشته باشد و موانعی را که در قانون آمده، نباید داشته باشد. با مراجعه به 
قانون انتخابات می توان این موارد را احصا کرد که مبنای عمل ماست. 

شاخص ما قانون است.
آقای دکتر! یکی از مسائل نظارتی انتخابات، موضوع 
»نظارت استصوابی« است؛ یک جریان سیاسی خاص 
همیشه درگیر این موضوع بوده و شبهات زیادی را مطرح 
کرده و هنوز هم مطرح می کند که نظارت استصوابی تا 
قبل از مجلس چهارم ســابقه نداشته است و به نوعی 
مصوب مجلس چهارم بوده و اینکه تا قبل از آن، تکلیف 
چه بوده است و از این قبیل مسائل؛ نظر خودتان درباره 

شبهاتی که ایجاد می شود، چیست؟
نظارت استصوابی به معنای نظارت مؤثر است یعنی نظارتی که دارای 
ضمانت اجرایی است. نظارت از حیث برخوردار بودن از ضمانت اجرایی 
یا عدم برخورداری از ضمانت اجرا دو دسته استصوابی و استطلاعی 
است. نظارت استطلاعی به این معناست که اگر مرجع نظارتی مشکلی 
را ببیند و با آسیبی مواجه شــود، به مرجعی اطلاع می دهد و کار او 
در اینجا تمام می شود، اما نظارت استصوابی ناظر از ضمانت اجرا هم 
برخوردار است. برای مثال، در روز رأی گیری در شعبه اخذ رأی ممکن 
اســت فردی له یا علیه کسی تبلیغات انجام می دهد که اگر نظارت 
اســتصوابی باشد، همان جا به آن فرد تذکر داده می شود که این کار 
را انجام ندهد یا اگر خیلی شرایط خاصی در شعبه حاکم شده باشد، 
ممکن است در نهایت آن صندوق ابطال شود تا کل فرایند انتخابات 

سالم بماند.
در مقابل، اگر نظارت استطلاعی یا اطلاعی باشد شما فرض کنید 
که گفته شود این گزارش را باید به دستگاه قضا دهید و باید پرونده 
تشکیل دهد که زمان بر است و کل فرایند انتخابات باید متوقف شود 
تا به نتیجه برسد. نظارت استصوابی یعنی برخورداری از ضمانت اجرا 
و نظارت بر انتخابات باید اساساً یک نظارت مؤثر باشد، فارغ از اینکه 
مرجع آن شورای نگهبان یا نهاد دیگری باشد و هر نهادی که بخواهد 
بر انتخابات نظارت کند، به دلیل سرعت، دقت و اتقان باید از نظارت 

استصوابی برخوردار باشد.
پس چرا برخی از افراد و گروه های سیاسی مدام در این 

باره شائبه ایجاد می کنند؟
برخی از جریان های سیاسی این واژگان را برای حمله و هجمه به 
شــورای نگهبان به کار می برند و حتی گاهی آن را جا هایی به کار 
می برند که وادی نظارت نیست. این را هم بگویم که نظارت شورای 
نگهبان از ابتدای انقلاب استصوابی بوده است و مستندات حاکی از آن 
اســت که این نظارت از ابتدا استصوابی بوده مثلًا در ابتدای دهه ۶۰ 
مرحوم صافی نامه ای را به وزارت کشور ارسال می کند و می گوید این 
افراد صلاحیت ندارند، یعنی همان جا شورای نگهبان اعمال نظارت 
استصوابی کرده است. با وجود این، عده ای اصرار دارند که همواره این 

موضوع را تکرار کنند.

سخنگوی شورای نگهبان: 

عنوان »ردصلاحیت« در قانون جدید حذف شده است
با ابلاغ دولت؛

 هزینه درمان دهک های درآمدی 
یک تا سه رایگان شد

هیئت وزیران با محاسبه هزینه درمان دهک های درآمدی یک تا سه به صورت 
رایگان در مراکز درمانی دولتی و محاسبه نرخ این خدمات )درمان( در مراکز 

غیردولتی با نرخ پایه بیمارستان های دولتی موافقت کرد.
 محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور تصویب نامه هیأت وزیران در خصوص جز )۱( بند )ف( و 
جز )۴( بند )ل( تبصره )۱۷( ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور را به وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی ابلاغ کرد.بر اساس این بند از قانون بودجه امسال، سازمان بیمه سلامت 
ایران مکلف است نسبت به پوشش خدمات درمانی در دو صندوق بیمه سلامت همگانی و بیمه 

روستاییان و عشایر همچون سایر صندوق های بیمه ای اقدام کند.
در متن جز )۱( بند )ف( تبصره )۱۷( قانون بودجه آمده است: سازمان بیمه سلامت ایران مکلف 
است نسبت به پوشش خدمات درمانی در دو صندوق بیمه سلامت همگانی و بیمه روستاییان 
و عشایر همچون سایر صندوق های بیمه ای اقدام کند؛ خدمات درمانی بیماران این دو صندوق 
در صورت مراجعه به بخش خصوصی و مراجعه خارج از نظام ارجاع به میزان پایه بخش دولتی 
تحت پوشش بیمه قرار خواهد گرفت.شورای عالی بیمه سلامت کشور با همکاری سازمان بیمه 
ســلامت موظفند ظرف یک ماه از ابلاغ این قانون آئین نامه اجرائی لازم را تدوین کند و به 
تصویب هیأت وزیران برساند و وزارت بهداشت نیز مکلف است میزان افزایش هزینه های ناشی 
از اعمال این جز را هر سه ماه یک بار به کمیسیون های برنامه و بودجه و محاسبات و بهداشت و 
درمان مجلس شورای اسلامی گزارش کند.هچنین در متن جز )۴( بند )ل( تبصره )۱۷( تصریح 
شده »ارائه بسته خدمات بیمه پایه برای کلیه اقشار که بر اساس آزمون وسع در دهک های یک 

تا ۳ قرار می گیرند، به صورت رایگان خواهد بود«.
به گزارش مهر،بر اساس آئین نامه اجرایی مصوب این بند از قانون بودجه، سازمان بیمه سلامت 
ایرانیان مکلف به تحت پوشش قرار دادن همه ساکنان شهرهای بالای ۲۰ هزار نفر که پوشش 
بیمه ای ندارند شده است؛ افراد واقع در ۳ دهک اول درآمدی نیز ۱۰۰ درصد حق بیمه آنها از سوی 
دولت پرداخت می شود.هزینه خدمات درمانی برای ۳ دهک اول درآمدی در مراکز درمانی دولتی 
بابت دریافت خدمات سرپایی نیز رایگان است.همچنین بیمه شدگان تحت پوشش صندوق های 
بیمه عشایر و روستاییان و افراد حاضر در دهک های درآمدی یک تا ۳ نیز در صورت مراجعه 
به مراکز درمانی غیردولتی، تعرفه خدمات با آنها به نرخ پایه دولتی محاسبه شده و مابه التفاوت 
)فرانشیز( را بیمار پرداخت می کند.تعیین افراد مشمول دهک های درآمدی یک تا سه با وزارت 

رفاه و سامانه پایگاه رفاه ایرانیان خواهد بود.

رئیس سازمان نظام پزشکی کشور:
 نارضایتی بیماران و پزشکان
 از عملکرد ناسالم بیمه هاست

رئیس سازمان نظام پزشکی ایران می گوید: »معتقدم که بخش زیادی از 
نارضایتی مردم و جامعه پزشــکی به عملکرد ناسالم بیمه ها و عدم اجرای 

قوانین برمی گردد. ساختار بیمه های ما از هم پاشیده است.«
 هم بیماران از تعرفه خدمات درمانی ناراضی هستند، هم پزشکان و هم دولت. نظام پزشکی 

ایران، مقصر این ماجرا را شرکت های بیمه  معرفی می کند.
آنچه در حوزه بهداشت و درمان بیش از همه رسانه ای می شود، قیمت و کمبود داروست. اما 
هستند کسانی که پیش از آنکه کارشان به داروخانه برسد، با این پیش فرض که حتی پول ندارند 
به مطب پزشکان مراجعه کنند و نسخه ای از آنها بگیرند، مسیر درمان را طی نمی کنند. یا آنها که 
در پرداخت هزینه جراحی و بیمارستان مانده اند.بنا بر گزارش مرکز آمار ایران، تورم نقطه به نقطه 
بهداشت و درمان در تیرماه سال جاری، ۴۹ درصد و تورم سالانه نیز حدود 5۰ درصد است. به 

عبارتی تورم، سلامتی مردم را به صورت مستقیم نشانه گرفته است.
اما ریشه این نارضایتی از کجا نشات می گیرد؟ چگونه می توان این هزینه ها را مدیریت کرد تا 
هم برای بیماران سنگین نباشد، هم پزشکان، انگیزه مالی داشته باشند؟ محمد رئیس زاده، رئیس 
سازمان نظام پزشکی ایران در گفت وگو با تجارت نیوز می گوید مقصر اصلی این نارضایتی ها، 

بیمه ها هستند.
ساختار بیمه های ایران از هم پاشیده است

رئیس  سازمان نظام پزشکی ایران گفت: »خدمات پزشکی در دنیا خدمات گرانی است. اینکه 
می گوییم تعرفه خدمات درمانی باید واقعی شود، به معنای آن نیست که به مردم فشار وارد شود. 
ما ساختار بیمه ای داریم. بیمه باید این نقش را ایفا کند اما به وظیفه خود، خوب عمل نمی کند. 

ساختار بیمه ای ما کاملا از هم پاشیده است.«
او ادامه می دهد: »بیمه باید نقش نظارت و تنظیم گری داشته باشد. باید مدیریت کند که هزینه 
را در جای مناســب خود خرج کند و از صرف هزینه در جای غیرمنطقی جلوگیری کند. این 
کاری است که بیمه های ما اصلا انجام نمی دهند.«رئیس سازمان نظام پزشکی ایران می گوید: 
»جایی که زور بیمه ها می رسد، جامعه پزشکی است. شرکت های بیمه ای هزینه دارو، تجهیزات 
و تصویربرداری را بدون چانه زنی می پردازند. اما وقتی به تعرفه پزشــکی می رسند، داد و بیداد 

می کنند. چون تنها جایی که تعارض منافع ندارند، اینجاست.«
او ادامه می دهد: »چرا بیمه برای اسکن و… اعتراض نمی کند، چون شرکت بیمه ای ذی نفع 
است. شرکت بیمه واردکننده تجهیزات است یا شرکت پخش دارویی دارد. معلوم است که وقتی 
صاحب شرکت دارویی باشد و واردکننده تجهیزات است، تمایل به افزایش استفاده از تجهیزات 
دارد. هزینه ها را در این بخش ها آب می دهند، جایی که باید هزینه پزشکان را پرداخت کنند، 
اعتراض می کنند.«رئیس زاده می گوید: »معتقدم که بخش زیادی از نارضایتی مردم و جامعه 
پزشکی به عملکرد ناسالم بیمه ها و عدم اجرای قوانین برمی گردد. وضعیت اقتصادی کشور بر 
همه اقشار جامعه اثر می گذارد. اما درصد کمتری از مشکل فعلی به دلیل اقتصاد است. بیشتر 

عملکرد بیمه ها موثر است.«

 نماینده مجلس: تقریبا در هیچ حوزه ای
 وعده های رئیسی محقق نشده است

نماینده مردم بستان آباد در مجلس شورای اسلامی می گوید: متأسفانه تقریباً 
در هیچ حوزه ای وعده های رئیسی محقق نشده و عملکرد دولت سیزدهم قابل 

قبول نیست بنده این اظهارات را با ناراحتی درونی بیان می کنم و می گویم.
غلامرضا نوری قزلجه، نماینده مردم بستان آباد در مجلس، با اشاره به هجمه های مجازی علیه 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی گفت: مشکلات پیش آمده را از دو منظر می توان در نظر 
گرفت، اولین مورد اینکه متأسفانه اخلاق در کشور ما بسیار تضعیف شده و این پدیده در بدنه 

حاکمیت بسیار پررنگ تر تضعیف می شود.
 نکته دیگر که سیاسی محسوب می شود این است که در هر صورت یکی از تبعات انحصارگری 
و خالص سازی این است که نتوانند هیچ صدای مخالفی را تحمل کنند و در نتیجه هر صدای 
مخالف ناخوشایند است و باید قطع شود. نکته قابل توجه این است که خالص سازی با جایگاه 
مجلس سازگار نیست، به این معنی که مجلس محل صدا های مختلف، اندیشه های مختلف، 
بحث و گفتگو های عقلانی است، اما متأسفانه جریان موسوم به خالص سازی حتی این اندک ها 

را هم در نظر نمی گیرند.
به گزارش مُنیبان،  نوری قزلجه در توضیح جریان خالص سازی و رابطه آن با جبهه پایداری 
تصریح کرد: بنده جریان خالص سازی را به جایی وصل نمی کنم. پایداری ها در جایگاهی نیستند 
که به آن ها پرداخته شود، اما در مجموع تفکری که جریان خالص سازی را طراحی می کند عددی 
در کشور است.این نماینده در بخش دیگری از این گفتگو با اشاره به عملکرد دولت سیزدهم 
در آستانه ورود به سومین سال ریاست جمهوری اظهار کرد: بنده مشاهده نکردم که رئیسی به 
شعار هایی که در انتخابات ریاست جمهوری می داد عمل کرده باشد و نمی توانم بشمارم که فلان 
وعده انتخاباتی را عملیاتی کرده است. به عبارت دیگر می توان گفت که متأسفانه تقریباً در هیچ 
حوزه ای وعده های رئیسی محقق نشده و عملکرد دولت سیزدهم قابل قبول نیست بنده این 
اظهارات را با ناراحتی درونی بیان می کنم و می گویم.او ادامه داد: ای کاش می توانستیم بگوییم 
دولت در این چند بخش به خوبی عمل کرده و ان شــاالله در بخش های دیگر هم به همین 
صورت عمل می کند، اما به هر حوزه ای که نگاه و توجه می کنیم موفقیتی مشاهده نمی شود، 
ان شاالله خود دولتی ها توضیح بدهند شاید ما موردی را فراموش کردیم. البته بعد از توضیحات 
دولتی ها در مورد موفقیت های دولت ما و مردم هم قضاوت کنیم کجا پیشرفت کردیم؟ در مهار 
تورم پیشــرفت کردیم؟ در کنترل نرخ ارز موفق بودیم؟ در حوزه تنظیم روابط خارجی، احیای 
برجام و گفتگو های بین المللی موفق بودیم؟ در مبادلات بانکی توانستیم پیشرفت کنیم؟ در بحث 
مسکن آنچه که وعده داده شده بود موفقیت بدست آوردند، حال کشاورزان، کارگران و کارمندان 
بهتر شده؟ سرمایه گذاری در حوزه های نفت و گاز و میادین مشترک صورت گرفته؟نوری قزلجه 
با تأکید بر پاسخگویی دولت خاطرنشان کرد: بنده نشانی از موفقیت در موارد مذکور مشاهده 
نمی کنم امیدوارم دولت توضیحاتی ارائه بدهد. دولت بگوید در حوزه فرهنگ و مخصوصاً حجاب 
به خوبی عمل کرده؟ در هر صورت دولت یک جایی را نشان بدهد، بگوید بهتر شده و ما هم 
آن ها را تشویق کنیم و بگوییم خدا را شکر. اگر موفقیتی در عملکرد دولت مشاهده شود مطمئناً 
بنده هم از تریبون مجلس تشکر می کنم و می گویم دولت این کار خوب را انجام داده است.

این نماینده مجلس درباره اینکه در شرایط فعلی اقتصادی تا چه اندازه ضروری است که لایحه 
حجاب با دو فوریت به مجلس ارائه شود، یادآور شد: اگر حجاب را به عنوان امری شرعی تلقی 
کنیم، این موردی است که برای همه مسلمانان واجب است، اما اینکه در مورد حجاب قانون 
بگذاریم و قانون گذاری در مورد آن جای بقیه قانون گذاری ها را گرفته، جای بحث دارد. نکته مهم 
این است که حجاب باید در کشور وجود داشته باشد، اما راهش دادن لایحه نیست چرا که نتیجه 
آن معطل کردن امور اقتصادی می شود. مشکلات اقتصاد و معیشتی ریشه بحران های فرهنگی 

هستند که امروز با آن ها درگیر هستیم.

اخبار کوتاه 

رئیس کمیسیون بهداشت مجلس با تاکید بر اینکه دولت در مورد 
دارو باید با مردم صادق باشد، گفت: عدم پرداخت پول دارویار 
مشکلاتی را ایجاد کرده و پرداختی از جیب مردم ۷۰ تا ۸۰ درصد 
شده است؛ متاسفانه با نبود بسیاری از داروها مواجه هستیم و 
مردم به صورت مداوم به صورت حضوری و تماس نســبت به 
عملکرد ما انتقاد می کنند در حالی که ما بارها این مسائل را به 

دولت گوشزد کردیم اما گوش شنوایی وجود ندارد.
حسینعلی شــهریاری با انتقاد از اینکه علیرغم برگزاری جلسات با مسئولان 
مربوطه و مکاتبات مداوم مشکل کمبود و نبود دارو همچنان باقی است و حل 
نشده است، گفت: نارضایتی جدی در جامعه در مورد دارو وجود دارد و این مشکل 

به صورت ریشه ای هنوز حل نشده است.
وی در گفت و گو با خانه ملت با انتقاد از عدم رفع مشکل کمبود داروی بیماران 
هموفیلی، ام اس، اس ام ای و ســرطانی، افزود: حتی با کمبود برخی داروهای 
معمولی هم مواجه هستیم  و دولت باید در مورد دارو با مردم صادق باشد. نماینده 
مردم زاهدان در مجلس یازدهم با انتقاد از اینکه در رابطه با تامین دارو با مشکل 
جدی مواجه هستیم، گفت: عدم پرداخت پول دارویار مشکلاتی را ایجاد کرده 
و پرداختی از جیب مردم ۷۰ تا ۸۰ درصد شده است؛ متاسفانه با نبود بسیاری از 
داروها مواجه هستیم و مردم به صورت مداوم به صورت حضوری و تماس نسبت 
به عملکرد ما انتقاد می کنند در حالی که ما بارها این مسائل را به دولت گوشزد 

کردیم اما گوش شنوایی وجود ندارد.
شهریاری با یادآوری اینکه بیش از 5۰ درصد تولید دارو در اختیار شرکت های 
حاکمیتی اســت، ادامه داد: بخش خصوصی در این رابطه بیشــتر همراهی 
 کرد تا شــرکت های دولتی و حاکمیتی و نیاز اســت به بخش خصوصی هم 

توجه کرد.
رئیس کمیســیون بهداشت و  درمان مجلس با تاکید بر اینکه باید از الان به 
فکر تامین داروی پاییز و زمستان باشیم تا سیستم درمان با مشکل مواجه نشود، 
تصریح کرد: دولت باید فکری عاجل برای بهبود شرایط حوزه دارو کند و از هم 

اکنون به فکر تامین دارو به میزان کافی برای فصول سرد باشد.

قادری نماینده مردم شیراز در مجلس گفت: به واقع دولت باید 
یک فکر اساسی برای ایجاد کالابرگ الکترونیکی داشته باشد تا 

وضعیت کالای اساسی در شرایط تثبیت شده قرار گیرد.
جعفر قادری در گفتگو با بازار، با اشاره به توزیع نامناسب کالاهای اساسی مردم 
گفت: ما اگر بخواهیم کالای اساســی را با ارز آزاد وارد کنیم این مسئله قیمت 
کالاها را شدیداً افزایش خواهد داد.وی ادامه داد: همچنین اگر ما کالای اساسی را 
با ارز نیمایی یعنی ارز ۲۸5۰۰ تومانی وارد کنیم. مابه التفاوت قیمت کالای خارجی 
و داخلی عملًا باعث می شود تا قاچاق شکل گیرد از سوی دیگر محدودیت در 
منابع اجازه نمی دهد تا بیش از نیاز بازار کالا وارد کنیم و جلوی احتکار را بگیریم.

عضو کمیسیون برنامه بودجه مجلس تاکید کرد: بنابراین چند مسئله برشمرده 
شــده باعث شــده تا عملًا کالا با ارز ترجیحی وارد و بر مبنای ارز آزاد قیمت 

گذاری شود.
قادری با بیان اینکه توزیع بر اساس کارت الکترونیک گره گشای کار است، تاکید 
کرد: کارت الکترونیک کالا می تواند جایگزین نظام کوپنی شود. ما از این طریق 

می توانیم قدرت خرید مردم را بیشتر کنیم.
قادری تاکید کرد: فرد از طریق کالا برگ می تواند طیف وسیع تری از کالاها را 
تهیه کند در این بخش فرد از کالاهایی که مورد نیازش نیست صرف نظر خواهد 
کرد. وی تصریح کرد: به واقع دولت باید یک فکر اساسی برای ایجاد کالابرگ 
الکترونیکی داشته باشد تا وضعیت کالای اساسی در شرایط تثبیت شده قرار گیرد.
این نماینده مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: باید کف کالای مورد نیاز را 
در اختیار خانوار قرار دهیم تا مازاد بر آن، خانوار بتواند با نرخ آزاد خریداری کند 
 بدین شکل ما می توانیم اطمینان پیدا کنیم که حداقل کالا در اختیار خانوار قرار

 می گیرد.
قادری تاکید کرد: مشابه این مسئله در بنزین و برخی از کالاهای دیگر همچون 
توزیع برق انجام شــده، یعنی کسی که در حد الگوی مصرف، مصرف دارد یا 
این خدمات را مجانی دریافت می کند و یا با تخفیف و مازاد بر آن با قیمت آزاد 
محاسبه می شود.بنابراین ما در کالای اساسی هم همین مکانیزم را می خواهیم تا 

مشکلات در این بخش برطرف شود.

شهریاری: نماینده مردم شیراز در مجلس:

پرداختی از جیب مردم ۷۰ تا ۸۰ درصد شده است کالا با ارز ترجیحی وارد و بر مبنای ارز آزاد قیمت گذاری میشود

ریاحی، دبیر هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران 
گفت: سلطه فاقد صلاحیت ها در تخریب ساختمان های تهران 
نشان می دهد که این موضوع باید در مقررات ملی ساختمان مورد 

توجه بیشتر قرار گرفته و پرُ رنگ شود
کارشناسی نبودن تخریب ساختمان ها نشان می دهد که سال های سال است 
این اقدام بدون توجه لازم در صنعت ساختمان ادامه دارد و بهتر است وزارت راه و 
شهرسازی نسبت به تدوین مبحث جدیدی در مقررات ملی ساختمان تسریع کند.

تخریب چند ساختمان در خلازیر در هفته گذشته و فوت چند شهروند نشان داد 
که این موضوع در صنعت ساختمان سازی باید مورد توجه قرار بگیرد و در مبحث 

مقررات ملی ساختمان گنجانده شود.
امید رضا ریاحی دبیر هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی استان تهران در جمع 
خبرنگاران در خصوص عدم توجه به موضوع تخریب ساختمان ها و فاجعه های 
رخ داده گفت: در سال ۹۱ نخستین همایش ملی تخریب برگزار شد و این همایش 
نشــان داد که ضعف های زیادی در این بخش احســاس می شود و مقرر شد 
تا محورهایی در این همایش در نظر گرفته شــود تا بتوان راهکارهای مناسبی 
برای حل مشکلات تخریب ساختمان ها که سال های سال است مغفول مانده 

اندیشیده شود.
وی با اشاره به اینکه اگر چه در این همایش مواردی مطرح و جریان سازی هایی 

صورت گرفت و در نهایت دستورالعمل هایی تدوین شد تاکید کرد: در این سال ها 
مشخص شده است که چه ضعف هایی در تخریب ساختمان وجود دارد. متاسفانه 
حوزه تخریب ساختمان در کشور به عنوان یک فعالیت پیش پا افتاده مطرح است. 
چرا که هر زمان که موضوع ساخت و ساز مطرح و قرار می شود ساختمانی احداث 

شود بلافاصله اکیپ های تخریبچی ورود می کنند و کار آغاز می شود.
ریاحی ادامه داد: تخریب ســاختمان فعالیت و اقدام کم اهمیت در نظر گرفته 
می شود و باید تاکید کنم که تاکنون موضوع تخریب ساختمان برای ساختمان های 
یک یا دو طبقه مطرح بوده است اما آرام آرام باید به سمت ساختمان هایی که بلند 
مرتبه هستند برویم. پس با روش های سنتی نمی توان شیوه های متفاوت را اجرا 

کنیم. وی در خصوص اینکه برای رفتن به سمت شیوه های متفاوت اجرا و تخریب 
ساختمان تاکید کرد: باید در حوزه ضوابط و مقررات ملی ساختمان نگاه جدید و 
مبحث جدید بازگشایی شود. البته در مبحث ۱۲ مقررات ملی ساختمان و در یکی 
از فصول به ایمنی تخریب توجه شده است. در کنار این بخش باید به آئین نامه ای 
که وزارت کار به نام آئین نامه حفاظتی کارگاه های ساختمانی و نشریه 55 سازمان 
برنامه و بودجه نیز اشاره کرد اما مطمئنا این موارد نمی تواند برای کاهش خطرات 

تخریب ساختمان به شیوه های سنتی کافی باشد.
دبیر هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی استان تهران ادامه داد: از دو سال پیش 
نیز سازمان استاندارد شروع به تدوین آئین نامه استاندارد ملی تخریب کرد که پیش 
نویس آن آماده است. اما تاکید ما این است که باید برای موضوع تخریب ساختمان، 
مبحث جدیدی به ۲۳ مبحث مقررات ملی ساختمان اضافه شود تا شاهد مواردی 

مثل ریزش ساختمان در خلازیر نباشیم.
او اضافه کرد: تمام اسناد را اگر کنار هم قرار دهیم تخریب ساختمان فرایندی دارد 
که باید طی شود و رویکرد مهندسی و ایمنی در آن دیده شود. به هر صورت در 
فاز اول شناسایی و برنامه ریزی و در فاز دوم اجرای عملیات تخریب و در نهایت 

اقدامات بعد از تخریب است.
ریاحی با اشاره به اینکه در حوزه تخریب اکیپ های فاقد صلاحیت هستند که به 
خوبی در تهران اقدام به تخریب ساختمان ها کرده و اگر تخریب ساختمان های 

خلازیر به آنها سپرده می شد نتیجه ای بهتر گرفته می شد تصریح کرد: دو نوع 
تخریب ساختمان داریم که یک بخش آن تخریب ساختمان های فرسوده و یک 
بخش نیز ســاختمان های در شرایط اضطراری مثل پلاسکو است. اما موضوع 

تخریب ساختمان های خلازیر را باید تخریب به صورت قلع و قمع نامید.
وی با بیان اینکه اگر در شــرایط اضطراری تخریب مدیریت نشود به بحران و 
بحران تبدیل به فاجعه می شود اضافه کرد: تخریب نیاز به یک برنامه تخریب دارد. 
یعنی نیازمند یک برنامه و پلن است که در آن شناسایی های اولیه صورت بگیرد و 
محیط اطراف، تاسیسات مجاور، شرایط محیطی، بازدید و پیمایش میدانی بر مبنای 

یک پلن تخریب ارائه شود.
دبیر هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی استان تهران خاطر نشان کرد: تخریب 
ساختمان باید تدریجی صورت بگیرد و باید مدیریت شده باشد. البته پاکسازی اقدام 
بعد از تخریب اســت که بسیار مهم و ضروری است. اما متاسفانه برای تخریب 

ساختمان صلاحیت خاصی تعریف نشده است.
وی افزود: در گام اول مشاور تخریب و در گام دوم پیمانکار تخصصی تخریب 
نیاز است به ویژه برای ساختمان هایی با حساسیت بالا که می تواند بسیار مهم 
و حیاتی باشد. به هر حال آموزش های تخصصی در حوزه تخریب بسیار مهم و 
ضروری است و باید شرکتهای تخصصی در حوزه تخریب ایجاد شود. اما متاسفانه 

تجهیزات و ماشین آلات تخریب نیز چندان تخصصی نیستند.

سلطه فاقد صلاحیت ها بر تخریب ساختمان های تهران
دبیر هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی مطرح کرد
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